

**PEMBERITAHUAN PERTANYAAN DEWAN RAKYAT
MESYUARAT KETIGA, PENGGAL KETIGA
PARLIMEN KEEMPAT BELAS**

PERTANYAAN : JAWAB LISAN

**DARIPADA : TUAN CHANG LIH KANG
[TANJONG MALIM]**

TARIKH : 14 SEPTEMBER 2021 (SELASA)

SOALAN

TUAN CHANG LIH KANG [TANJONG MALIM] minta **MENTERI LUAR NEGERI** menyatakan pendirian Malaysia mengenai nasihat undang-undang Mahkamah Keadilan Antarabangsa 2019 dan keputusan Penghakiman Tribunal Antarabangsa Untuk Undang-Undang Laut (ITLOS) 2021 terhadap pertikaian kedaulatan Kepulauan Chagos dan samada Malaysia menyokong kemerdekaan Kepulauan Chagos.

JAWAPAN

Tuan Yang di-Pertua,

Saya mengucapkan terima kasih kepada Yang Berhormat Tanjong Malim atas pertanyaan yang dikemukakan.

Tuan Yang di-Pertua,

2. Untuk makluman Dewan yang mulia ini, pertikaian berkenaan Kepulauan Chagos adalah di antara negara Mauritius dan Britain. Pertikaian ini telah berlarutan sejak tahun 1968 apabila Britain tidak mengisytiharkan kemerdekaan Kepulauan Chagos bersama-sama Mauritius.

3. Pada 25 Februari 2019, Mahkamah Keadilan Antarabangsa (ICJ) telah memutuskan bahawa penjajahan Britain ke atas Kepulauan Chagos adalah melanggar undang-undang. Mahkamah ICJ turut memutuskan agar Britain menyerahkan semula Kepulauan Chagos kepada Mauritius dalam kadar segera bagi melengkapkan proses penyahjajahan, selaras dengan kemerdekaan yang telah diberikan kepada Mauritius pada tahun 1968. Mahkamah ICJ memutuskan bahawa pemisahan Kepulauan Chagos daripada Mauritius tidak dibuat dengan kerelaan penduduk-penduduk tempatan di kepulauan berkenaan, khususnya masyarakat orang asal (*natives*).

4. Keputusan mahkamah ICJ telah dibawa ke Perhimpunan Agung Pertubuhan Bangsa-Bangsa Bersatu (PBB) pada tahun yang sama, melalui resolusi 73/295. Sebanyak 116 buah negara telah mengundi menyokong resolusi tersebut bagi menyokong keputusan ICJ, termasuk Malaysia.

5. Selanjutnya, keputusan penghakiman oleh Tribunal Antarabangsa Untuk Undang-Undang Laut (ITLOS) pada tahun 2021 juga telah memihak kepada Mauritius dalam menyelesaikan pertikaian sempadan laut sekitar Kepulauan Chagos di antara Mauritius dan Maldives. ITLOS memutuskan bahawa Mauritius mempunyai hak ke atas Kepulauan Chagos dan

menegaskan bahwa keputusan ICJ pada tahun 2019 mempunyai implikasi undang-undang ke atas kepulauan tersebut. ITLOS juga menekankan bahwa tuntutan oleh Britain yang masih berterusan terhadap Kepulauan Chagos adalah bercanggah dengan keputusan yang telah dipersetujui di ICJ sebelum ini.

6. Dalam hal ini, Malaysia telah menyokong resolusi 73/295 Perhimpunan Agung PBB pada tahun 2019 mengenai keputusan mahkamah ICJ serta keputusan penghakiman oleh ITLOS berdasarkan kepada pendirian Malaysia dalam memartabatkan prinsip perundangan (*rule of law*) bagi menyelesaikan pertikaian antarabangsa. Kerajaan Malaysia berpendirian bahawa fokus utama dalam isu ini adalah untuk mengekalkan keamanan, keselamatan dan kestabilan di Kepulauan Chagos serta memastikan hak penduduk Mauritius yang berasal dari kepulauan tersebut terpelihara.

7. Dalam masa yang sama, Kerajaan Malaysia tetap komited dalam memelihara hubungan dua hala Malaysia dengan Mauritius dan Britain.

Sekian, terima kasih.